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I et innlegg i Kommunal 
Rapport stiller jeg meg 
kritisk til spørsmål som 
barnehageansatte i Pors-
grunn kommune skal 
stille foreldre. Min påvis-
ning av lovbrudd og dår-
lig faglig skjønn, sammen 
med spisset overskrift 
og karakteristikker av 
sak og ikke personer, 
får kommunalsjef Tol-
lef Stensrud til å reagere 
sterkt – så sterkt at han 
tydeliggjør standpunk-
ter og faglig orienterings-
evne som ikke kan styrke 
kommunens omdømme.

Men det er mest over-
raskende og alvorlig at 
kommunalsjefen, som 
kommunens represen-
tant, ikke makter å for-
holde seg til kritikken, 
og i stedet forsøker å mis-
tenkeliggjøre mine moti-
ver og holdninger. 

Kommunalsjefen hev-
der at jeg «forsøker å 
underbygge (min) feige 
holdning til det faktum 
at altfor mange barn vok-
ser opp i utrygge og ska-
delige omgivelser».

Han mener også jeg 
«fortjener å bli karakteri-
sert som en feiging». Og 
han er misfornøyd med 
at jeg ikke «applauderer» 
det han selv vurderer 
som «nybrottsarbeid». 

Kommunalsjefens be-
skrivelser av underteg-
nede fortjener ingen 
kommentarer. Men de 
er, sammen med artik-
kelens mangel på fag-
lig og saksorientert inn-
hold, interessante for-
di de illustrerer sentrale 
trekk ved det jeg beteg-
ner som«godhetsidioti». 
Fenomenet er ment å 
beskrive «de godes» (og 
ikke de feiges) motiver 
for innsats.

Ettersom motivene 
for innsats anses som de 
beste, kan man havne ut 
i idioti om man ikke mak-
ter å ha kritisk og fag-
lig distanse til egen virk-
somhet. Intensjon og 
innsatsen kan bli vikti-
gere enn resultatet. Når 
man i tillegg opplever at 

man er fremst i kampen 
for det «gode», gjennom 
det kommunalsjefen 
(mis-)oppfatter som «ny-
brottsarbeid» (for utsatte 
barn), går det galt.

Et annet trekk ved 
«godhetsidioti» er at kri-
tikk primært møtes med 
følelser og mistenkelig-
gjøring av motiver, nett-
opp fordi det man vil gjø-
re, primært har basis i fø-
lelser og i mindre grad 
er fundert  på kunnskap,  
forsking og lovverk. 
Kommunens utsagn om 
at: «Vi forsøker å unn-
gå at opplysninger som 
framkommer i slike sam-
taler skal komme i kon-
flikt med personvernlo-
ven», framstår som for-
virrende og oppsiktsvek-
kende.

Utsagnet illustrerer ikke 
bare et lemfeldig forhold 
til norsk lov. Det indike-
rer mangel på grunnleg-
gende profesjonell for-
pliktelse når det gjelder 
å behandle alle foreldre 
med respekt. Det hjelper 
ikke at motivene er gode.

Min påstand om at 
kommunen kjemper en 
kamp for «det gode», 
dvs. utsatte barn, mot en 
feiging, underbygges av 
kommunalsjefens måte 
å uttrykke seg på. Kom-
munen (vi) «utfordrer til 
en duell i Porsgrunn, på 
en dertil egnet dato før 
året er omme». Jeg kan 
«gjerne ta med egen se-
kundant».  

Jeg er usikker på hvor-
dan en slik kuriøs invita-
sjon bør håndteres. Jeg 
har ingen sekundant, og 
har ikke erfaring fra adel-
skap eller riddervesen. 
Men jeg er ikke feig, og 
jeg har tro på at erfaring, 
forsking og vilje til fag-
lig (selv-)kritikk er viktig 
for å kunne hjelpe utsat-
te barn.
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Erfaringer fra Asker viser at gratis energirådgiv-
ning fra kommunen virker positivt, men at det er 
viktig å komme inn før boligeierne setter i gang 
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,,
flere av informantene øn-
sker.

Rapporten fra energi-
rådgivningen sendes på e-
post etter hjemmebesøket, 
og den brukes av mange av 
informantene som en «til-
taksliste» for boligoppgra-
deringen.

Ett til to år etter rådgivin-
gen har omtrent halvpar-
ten av informantene utført 
tiltakene som ble foreslått. 
Tiltakene omfatter installe-
ring av varmepumpe (luft-
til-luft) og bergvarmepum-
pe, bytte av vinduer, og i 
noen tilfeller etterisolering.

De som tar kontakt med 
energirådgiver, har ofte al-
lerede ideer om oppgra-
dering, så det er vanskelig 
å vurdere om tiltakene vil-
le blitt utført uansett. Det 
er dermed også vanskelig 
å måle en hvor mye energi 
som er spart.

Utvalget av spurte er 
skjevt, men noe kan vi slå 
fast. For eksempel ser vi at 
tiltak som tidligere er utført 
i boligen, som bytte til nye 
vinduer som ikke energief-

fektive nok, blokkerer for 
videre energieffektivise-
ring.

Vi ser også at blant de ulike 
motivene innbyggerne har 
for oppgradering, er det 
spesielt oppussingsbehov 
kombinert med bytte av 
oppvarmingsløsning som 
utløser energieffektivise-
rende tiltak.

For å øke effekten av 
rådgivningstjenesten, har 
prosjektgruppen kommet 
fram til at kommunen bør 
aktivt og systematisk kon-
takte, via brev, e-post og te-
lefon, alle som nettopp har 
kjøpt ny bruktbolig – helst 
før de flytter inn. Da kom-
mer man i kontakt med bo-
ligeiere før de gjør tiltak 
som kan blokkere for ener-
gieffektivisering, og man 
når dem som kanskje ikke 
er interessert i energieffek-
tivisering i utgangspunk-
tet.

Informasjon om kom-
munens gratis energiråd-
givning bør også være syn-
lig i byggevarehusene i 
kommunen.

For å utnytte naboeffek-
ten, foreslår vi å informere 
om energirådgivning gjen-
nom fyrtårnsertifiserte be-
drifter eller gjennom lag 
og foreninger. Å spre infor-
masjon på denne måten bi-
drar til å synliggjøre tjenes-
ten på en god måte.

Dersom alle kommuner 
kan bli mer aktive overfor 
befolkningen på energiråd-
givning, vil det være et vik-
tig bidrag fra Norge til mer 
miljøvennlig energibruk i 
Europa, som et viktig tiltak 
for å nå 2-gradersmålet.
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Energieffektivisering og 
oppgradering av eneboli-
ger i Norge går tregt. Sam-
tidig vet vi at energiopp-
gradering av boligene våre 
er nødvendig for at vi skal 
nå målet om at den globale 
oppvarmingen skal holdes 
under 2 grader.

Større vedlikehold og re-
habilitering skjer i syklu-
ser på 30–40 år, og det er 
derfor viktig at en oppgra-
dering av boligen samtidig 
fører til at energibruken re-
duseres betydelig.

Et kommunalt tilbud om 
gratis energirådgivning er 
et tiltak som har vist seg å 
påvirke mange boligeiere i 
positiv retning. 

For mange boligeiere er 
det lave kunnskapsnivået 
om energieffektivisering 
hos den jevne håndverker 
og leverandør en barriere 
for å komme i gang med 
riktig oppgradering. Her 
kan kommunen utgjøre en 
forskjell ved å bidra med 
tilbud om gratis energiråd-
givere til innbyggerne. Lo-
kale tiltak treffer ofte bed-
re enn de nasjonale når det 
gjelder å nå fram med in-
formasjon og motivere til å 
gjøre noe for klimaet. 

SINTEF Byggforsk har 
gjennom kvalitative inter-
vjuer evaluert energiråd-
givningstjenesten i Asker 
kommune. Videre har vi 
sett dette i sammenheng 
med kunnskap om hvor-
dan kommuner kan få bo-
ligeiere til å energieffek-
tivisere og oppgradere 
gjennom å utnytte nabo-
effekten, det vil si hvordan 
holdninger og tiltak sprer 
seg gjennom sosiale pro-
sesser.

Vi tror denne rapporten 
vil være nyttig for alle som 
jobber med energirådgiv-
ning på ulike nivåer, og 
spesielt for kommuner 
som har planer om å sette 
i gang slike tjenester.

Asker kommune har til-
budt gratis energirådgiv-
ning til sine innbyggere si-
den 2009. Driften av råd-

givningen settes jevnlig 
ut på anbud. Rammen er 
på 450.000 kroner eks. 
moms per år. Kommunen 
setter årlig av 2 millioner 
kroner til ulike miljøtiltak, 
og å bidra til finansiering 
av energirådgivning har 
vært ansett som en hen-
siktsmessig måte å bruke 
deler av pengene på.

Evalueringen viser at gra-
tis energirådgivning med 
hjemmebesøk er et tilbud 
som benyttes av befolknin-
gen. Energirådgiveren har 
hatt 100–150 avtaler i året. 
Beboerne snakker om råd-
givningen som en positiv 
opplevelse, og verdsetter 
spesielt nøytrale råd om 
oppgradering fra en som 
ikke tjener penger på val-
gene de tar.

Organiseringen av ener-
girådgivningen som en hel-
årstjeneste, fungerer godt. 
Ordningen gir boligeiere 
flere sjanser til å vurdere 
besøk av rådgiver over tid, 
og det gir gode muligheter 
for oppfølgingsbesøk, noe 

Gratis energirådgivning med hjemmebesøk er et tilbud som 
benyttes av befolkningen og som blir verdsatt, skriver Åshild 
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